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ــــ ملخص: إذا حاولنا تجاوز أبعاد المجتمعات الافتراضية على شبكة الانترنت وركزنا على البعد الإعلامي المعلوماتي تحديدا، فإنه يمكننا من خلال هذه الدراسة التعرف على هذا الطابع وفتح الأسئلة لرصد ظاهرة تداول المعلومات داخل هذه المجتمعات، فتسعى هذه الدراسة إلى التأكد من ذلك بالاستقصاء والتحري حول السلوك التفاعلي الإعلامي بين المستخدمين على الشبكات الاجتماعية، وكذا سيرورة المعلومات المتداولة داخلها، وخاصة مع ظهور الويب 2.0 وتمكين المستخدم من القيام بدور الإعلامي وذلك بإنتاج ونشر أخبار ومعلومات بمختلف مواضيعها وأشكالها. 
 نبحث في هذه الدراسة الاستكشافية أيضا عن فهم حراك الإعلام الاجتماعي وإعلام المواطن الذي يمارس داخل هذا النوع من المجتمعات ذات الطابع الإعلامي، وتركز تحديدا على أشكال المعلومات التي يتم تداولها داخل هذه المجتمعات وكذا نوعها ودراسة مدى تأثيرها على السلوك التفاعلي داخل هذه المجتمعات.
  وتهدف هذه الدراسة إلى الكشف عن الدور الإعلامي للمجتمعات الافتراضية على الشبكة، بمثابتها مكانا بديلا ومجال اجتماعي موائم لفتح مجال خصب لتداول المعلومات والاستفادة منها، ولمعالجة هذا الموضوع قمنا بالاعتماد على المنهجين الوصفي والتحليلي بالإضافة إلى منهج إثنوغرافيا السيبر، وتم الاعتماد في هذه الدراسة على الملاحظة الإلكترونية بالمشاركة والاستمارة الالكترونية (على الخط)، لرصد آراء والميولات الإعلامية والمعلوماتية لمستخدمي هذه المجتمعات وخاصة الشبكة الاجتماعية الفايسبوك، وذلك قصد فهم السلوك الإعلامي الاجتماعي داخلها ومعرفة مدى مواءمة هذا المجال ليكون مجال لتداول المعلومات. 
 أسفرت الدراسة عن العديد من النتائج، والتي منها: تعتبر الشبكات الاجتماعية من أكبر المجتمعات الافتراضية على الإطلاق حيث أنها تظم عدد هائل من المستخدمين، تعتبر النصوص هي الشكل الأكثر تلقيا وإرسالا من المعلومات من طرف مستخدمي الشبكات الاجتماعية متقدما بذلك على الصور ومقاطع الفيديو حيث أن عدد كبير من مشاركات المستخدمين تكون كتابية، يشكك مستخدمي الشبكات الاجتماعية في مصداقية المعلومات المتاحة على شبكة الانترنت عامة والشبكات الاجتماعية خاصة وذلك لعدم القدرة على التأكد من مصدرها وصفة ناشرها، عدد كبير من مستخدمي الشبكات الاجتماعية يقومون بنشر معلومات شخصية على هذه المواقع المفتوحة مع اقتناعهم بأنها ليست في مأمن داخلها، المعلومات المتداولة على الشبكات الاجتماعية هي على العموم ذات طابع اجتماعي تمس اهتمامات الحياة العامة والأحداث والمستجدات، يستعمل مستخدمي الشبكات جميع اللغات بالإضافة إلى الكلمات المختصرة ورموز المشاعر (سمايلز).
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Summary: If we try to exceed the dimensions of virtual communities on the internet and we focused on the information dimension informational specifically, we can through this study to identify the nature and open questions to monitor the phenomenon of the circulation of information within these communities, aiming for this study to ensure that the survey and investigation on the interactive behaviour between users on Social Networks, as well as the process of information circulating within it, especially with the advent of Web 2.0 and enable the user to perform the role of the media and by producing and disseminating news and information in different themes and forms.

  Look at this exploratory study well to understand the dynamism of social media and citizen media, which is used within this type of communities of an informative nature, and focuses specifically on the forms of information that are traded within these communities as well as the type and study their impact on interactive behaviour within these communities.
  The aim of this study was to detect the media role  of the virtual communities on the web, as place alternative and the area of social adapter to open the field of fertility for the circulation and use of information, and to address this issue we have based on two approaches: Descriptive and Analytical approaches and the methodology of Cyber-ethnography, and was relying in this study with the participative observation (electronic) and the electronic form (On Line) for the collection of the informational views and tendencies of users of these communities, particularly in the social network Facebook, in order to understand behaviour within social media and find out the suitability of this area to be room for the circulation of information.
     The study gave many results, which include: social networks are one of the largest virtual communities ever since it embodied in a huge number of users, are the texts is the form most received and sent of different type of information by the users of social networks, ahead of pictures and video clips because the most shared information form users have been written as the number of lot of posts users have written, questioning users of social networks in the credibility of the information available on the internet in general and especially social networks , Because of the inability to sheck on the source and status of its publisher, a large number of users of social networks who publish personal information on these open sites with the conviction that it is not safe in such sites, the information circulating on the social networks are generally social nature and concerns affecting the interests of public life and the events, using the network users of all languages ​​in addition to the words of abbreviations and emoticons (Smiles).
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